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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury , Sportu i Spraw Społecznych , odbytego w dniu 31.08.2021r. 

 

Posiedzenie odbyło się w  Sali Centrum Aktywności Seniora przy ul. Mickiewicza 22B  

w Więcborku.  

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 13/15 radnych. 

Radna nieobecna usprawiedliwiona: p. Natasza Ksobiak 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Więcborku       - Tomasz Siekierka 

5. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku      - Tomasz Fifielski 

6. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

i Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  - Michał Bąk 

        

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadził Przewodniczący Komisji Budżetu i 

Finansów RM w Więcborku p. Władysław Rembelski. 

Na wstępie Przewodniczący Komisji powitał wszystkich obecnych i przypomniał wcześniej 

przesłany radnym porządek obrad, który przewidywał: 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2021. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie 

przez Gminę Więcbork nieruchomości stanowiących własność Skarbu Państwa, 

wykonawca prawa własności – Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa Oddział Terenowy 

w Bydgoszczy 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

położonych w Więcborku. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

położonej w Pęperzynie. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w drodze 

bezprzetargowej części nieruchomości położonej w Pęperzynie. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości.  

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia aktualizacji "Programu usuwania 

azbestu i wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork" 
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8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia opłaty za 1 godzinę usług 

opiekuńczych i specjalistycznych usług opiekuńczych z wyłączeniem specjalistycznych 

usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi. 

9. Raport z monitoringu Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy 

Więcbork na lata 2014-2021. 

10. Sprawy różne. 
  

Porządek obrad przyjęto bez zmian. 

Następnie Przewodniczący Komisji oddał głos Skarbnik Gminy Więcbork, która omówiła 

projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2021. 

Zmiany dotyczyły: 

1. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.48.2021 z dnia 28 lipca 2021r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 80153 o kwotę 35.741,08 zł z przeznaczeniem 

na wyposażenie szkół w podręczniki, materiały edukacyjne lub materiały ćwiczeniowe.  

W planie finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4210 i §4240. 

2. Zmniejsza się plan dochodów (§2330) o kwotę 30.000,00 zł i wydatków (§2830) o kwotę 

60.050,00 zł w rozdz. 01008 z uwagi na fakt nie otrzymania pomocy finansowej z budżetu 

Województwa Kujawsko- Pomorskiego w 2021 roku dla gmin z przeznaczeniem dla spółek 

wodnych na bieżące utrzymanie urządzeń melioracji wodnej. 

3. Zmiany w planie dochodów (§2180) i wydatków (§4010, §4110, §4120, §4210 i §4300) 

budżetowych w rozdz. 85195 o kwotę 3.076,00 zł dokonano w związku z wpływem środków 

z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na pokrycie kosztów organizacji telefonicznego 

punktu zgłoszeń transportowych i informacji o szczepieniach. Dodatkowo dotychczasowe 

otrzymane środki sklasyfikowane w tym rozdziale w §0970 w kwocie 27.197,98 zł,  

w związku ze zmianami w klasyfikacji budżetowej zapisuje się w §2180. 

4. Zmniejsza się plan dochodów (§2700) i wydatków budżetowych (§3110 i §4210) w rozdz. 

85215 o kwotę 17.864,88 zł w związku ze środkami otrzymanymi z Funduszu 

Przeciwdziałania COVID-19 na dopłaty do czynszów mieszkalnych. W ustawowym terminie 

tj. do 31.03.2021 r. nikt z mieszkańców Gminy Więcbork nie złożył wniosku o ich wypłatę. 

5. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 85295 w §2057 o kwotę 5.085,00 zł  

w związku realizacją projektu „Kujawsko-Pomorska Teleopieka”. Środki pochodzą z budżetu 

UE i stanowić mają pokrycie kosztów oprogramowania, karty SIM, urządzenia do teleopieki 

oraz kosztów dodatku do wynagrodzenia pracownika merytorycznego. Po stronie wydatków 

zmiany ujęte zostały w §4017, §4117, §4127, §4217, §4307 i §4367. Dodatkowo dokonuje się 

aktualizacji planu wydatków w zakresie wkładu własnego (rozdział 85295 §4219, §4309 i 

§4369 oraz rozdział 85219 §4019, §4119 i §4129), który zmniejszył się łącznie o 600,00 zł. 

Kwota ta przeznaczona ma zostać na działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku (85219 §4210). 

6. Zmiany w planie dochodów (§2460) i wydatków (§4010, §4110, §4120, §4210, §4300 

 i §4360) budżetowych w rozdz. 90005 o kwotę 9.000,00 zł dokonano w związku  

z podpisanym w dniu 06.07.2021r. aneksem nr 1 do porozumienia z dnia 19.01.2021 r. na 

mocy którego WFOŚiGW w Toruniu ze środków udostępnionych przez NFOSiGW pokryje 

koszty organizacji i funkcjonowania punktu konsultacyjno-informacyjnego w ramach 

programu priorytetowego „Czyste powietrze”. 

7. Zmiany w planie dochodów budżetowych w rozdz. 90095 § 2460 dokonano na podstawie 

Umowy dotacji Nr DB21028/EE-zaj. poza cent. zawartą w dniu 06.07.2021 r. pomiędzy 
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WFOŚiGW w Toruniu a Gminą Więcbork na realizację przedsięwzięcia pn.: „Ed-Ek 2021”  

w wysokości 20.000,00 zł. W planie finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały  

w § 4170, § 4210. 

8. Zwiększa się plan finansowy dochodów o 10.000,00 zł w rozdziale 92695 w związku  

z wpływem środków za wypożyczenie sprzętu wodnego i udostępnienie pola namiotowego. 

Środki te przeznacza się na zakup materiałów utrzymania prawidłowego stanu technicznego 

obiektów sportowych na terenie Gminy. Dodatkowo na ten cel przeznacza się po 5.000 zł na 

zakup energii i wody oraz na zakup usług wywozu śmieci i badania wody na kąpielisku. 

9. Zwiększa się plan dochodów w następujących rozdziałach i paragrafach: 

75023§0830 o kwotę 4.700,00 zł (wpływy za udostępnienie miejsca poboru prądu), 

75023§0970 o kwotę 3.500,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ z tytułu rozliczeń  

z dostawcą terminali płatniczych do urzędu), 

75085§0970 o kwotę 3.500,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ kwot ściągniętych 

egzekucyjnie od byłego pracownika), 

75601§0350 o kwotę 8.000,00 zł (wpływy z podatku od działalności gospodarczej w formie 

karty podatkowej), 75616§0360 o kwotę 4.200,00 zł (wpływy z podatku od spadków  

i darowizn),  

75616§0500 o kwotę 53.500,00 zł (wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych), 

75621§0020 o kwotę 38.200,00 zł (wpływy z podatku dochodowego od osób prawnych). 

Powodem zmian jest wykonanie w/w dochodów na poziomie umożliwiającym zwiększenie  

o wskazane kwoty dotychczasowego planu finansowego. 

10. Dokonuje się zwiększenia planu finansowego wydatków w rozdziale 01008 w §4270  

o kwotę 60.000,00 zł celem przeprowadzenia prac melioracyjnych rowów będących 

własnością Gminy Więcbork. 

11. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 60013 w §4300 o kwotę 90.000,00 zł celem 

wykonania I etapu dokumentacji projektowej na następujące zadania: Budowa ścieżki pieszo-

rowerowej wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 241 na kilometrażu: 42+08 do 43+590 na odcinku 

1.530 mb, Budowa ścieżki pieszo-rowerowej od Runowa Kraj. do Więcborka na gruntach 

leśnych przyległych do drogi wojewódzkiej nr 242 na kilometrażu: 0+250 do 1+356. 

12. W planie finansowym wydatków w rozdziale 60016 dokonano następujących zmian: 

w §4270 zwiększa się plan o kwotę 20.000,00 zł celem wykonania remontu przepustów 

drogowych w Górowatkach, Frydrychowie i Lubczy, 

w §6050 zwiększa się plan o kwotę 12.000,00 zł w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa 

dróg wraz z chodnikami i odwodnieniem we wsi Runowo Kr.” z przeznaczeniem na zakup 

materiałów drogowych. 

13. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 71095 w §4210 o kwotę 10.000,00 zł 

na zakup materiałów do naprawy płotu na targowisku miejskim w Więcborku. 

14. W rozdziale 75085 i dziale 801 dokonano zmian w planach finansowych wydatków 

placówek oświatowych w związku z bieżącym ich funkcjonowaniem. 

15. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 75421 w §4170, §4210 i §4300  

o kwotę łączną 22.000,00 zł na wydatki Gminy Więcbork związane z zapobieganiem  

i likwidacją zakażeń 

związanych z ogłoszonym stanem epidemii SARS CoV na terenie Rzeczypospolitej Polskiej. 

16. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków pomiędzy rozdziałem 85219 §4270 

a rozdziałem 85202 §4330 o kwotę 40.000,00 zł na remont głównego wejścia do budynku 

MGOPS tj. schodów zewnętrznych i podestu oraz likwidacja zacieków. 

17. W rozdz.85215 w §3110 zmniejsza się plan finansowy o kwotę 72.710,32 zł. Są to 

wydatki związane z wypłatą dodatków mieszkaniowych. Weryfikacja dokumentacji 

stanowiąca o zaangażowaniu środków na najbliższe miesiące dają informację, że liczba osób 

uprawnionych jest mniejsza zatem i wartość wypłaconych świadczeń będzie niższa. 
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18. Zmniejsza się plan finansowy wydatków w rozdziale 90003 o kwotę 10.000,00 zł oraz  

w rozdziale 90013 o łączną wartość 10.000,00 zł w związku z niższymi niż pierwotnie 

zakładano wydatkami na wywóz odpadów z terenu Gminy i na utrzymanie gminnego 

przytuliska dla zwierząt. Zaoszczędzone środki stanowić będą źródło finansowania remontów 

opisanych w pkt 12 uzasadnienia. 

19. W planie finansowym wydatków w rozdziale 92695 dokonano następujących zmian: 

w §6050 wprowadza się nowe zadanie inwestycyjne pn.: „Przebudowa ogrodzenia przy placu 

zabaw w Sypniewie” o wartości 15.000,00 zł, w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa 

siłowni zewnętrznych „plenerowych” w miejscowościach Jastrzębiec i Suchorączek” 

dokonuje się aktualizacji planów wydatków (§6050, §6057 i §6059) w związku  

z podpisaniem w dniu 15.07.2021 r. umowy o przyznaniu pomocy na realizację tego zadania  

z budżetu środków UE. Ostateczna wartość zadania to 31.850,00 zł. 
 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję pytając, jakie warunki należało spełnić, aby 

skorzystać z dopłaty do czynszu mieszkalnego w ramach wsparcia związanego z pandemią 

COVID-19. 

Skarbnik Gminy Więcbork odpowiedziała, że nie pamięta szczegółowo warunków wsparcia  

i musiałaby to sprawdzić, ale na pewno wnioskujący musiał być uprawniony do pobierania 

dodatku mieszkaniowego i wykazać spadek dochodów w 2020r. o 20-25%. 

Radny Jacek Kabattek zapytał, czy znana jest lokalizacja rowów melioracyjnych, które będą 

czyszczone w ramach środków zabezpieczonych w budżecie Gminy Więcbork. 

Skarbnik Gminy Więcbork podała, że zadania dotyczyć będą cieków w Jeleniu, Sypniewie  

i Suchorączek tj. rowów pomiędzy gruntami rolnymi. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusje i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekty uchwał dotyczące gospodarowania mieniem Gminy Więcbork omówiła Inspektor 

ds. Gosppodarki Nieruchomościami UM w Wiecborku p. Barbara Szmidt oraz 

Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego i Gospodarki 

nieruchomościami UM w Więcborku 

a) w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Więcbork 

nieruchomości stanowiących własność Skarbu Państwa, wykonawca prawa własności – 

Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa Oddział Terenowy w Bydgoszczy, 

 

 

Powołując się na przedłożoną radnym mapę, Inspektor wskazała na trzy zaznaczone 

nieruchomości stanowiące dojazdy do terenu działki nr 3/5. Działka ta jest własnością Gminy 

Więcbork i dzięki temu, że funkcjonuje na tym terenie miejscowy plan zagospodarowania 

przestrzennego Osiedla Piastowskiego może zostać podzielona na 14 działek gminnych.  

W związku z tym, że te tzw. dojazdy na dzień dzisiejszy stanowią własność  Krajowego 

Ośrodka Wsparcia Rolnictwa (KOWR), Gmina wystąpiła z wnioskiem o ich nabycie, tak aby 
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zapewnić, zgodnie z miejscowym planem, dojazd do gminnych nieruchomości. Dojazdy  

te w planie oznaczone są, jako „drogi gminne”, „ciągi piesze”, zatem oczywistym jest, że 

Gmina powinna być i właścicielem i zapewnić dojazd do działek budowlanych.  

W odpowiedzi na pismo KOWR udzielił zgody i zapytał, czy Gmina nie chce większej ilości 

działek na terenie Gminy , będących obecnie w ich władaniu. Były to dwie działki w Nowym 

Dworze i w tej Kwestii zarządca Dróg Gminnych wskazał, że jedna z nich (druga mapka 

przedstawiona radnym) również mogłaby być drogą gminną, gdyż mieszkańcy Nowego 

Dworu używają tego dojazdu i jest wskazane jej przejęcie. W związku z powyższym projekt 

uchwały dotyczy trzech działek na Osiedlu Piastowskim oraz jednej w Nowym Dworze.  

 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

 

Przewodnicząca RM zapytała o wielkość działek 2/7, 2/9 i 2/10 tj. nieruchomości przy ww. 

drogach. 

 

Inspektor UM odpowiedziała, że od 700m² do 1200 m². 

 

A działka 3.5, co to jest? – pytała Przewodnicząca RM. 

 

To jest działka gminna na które planowane są podziały. Wielkość działki na dzień dzisiejszy 

jest to wielkość 1,30 ha. Na mapce poglądowej radni mają też wyrysowany docelowy podział. 

W marcu tego roku sprzedane zostały działki 3/1 i 3/2 na mapce widniejące, jako 

przekreślone, a w związku z tym, że zainicjowano temat, pojawiło się bardzo wielu 

zainteresowanych kolejnymi działkami w tej lokalizacji. Dlatego też zaczęto czynić starania 

w kierunku umożliwienia sprzedaży kolejnych nieruchomości w niedalekiej przyszłości – 

mówiła Inspektor UM w Więcborku. 
 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych. 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

b) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonych w Więcborku, 

 

W październiku 2019r. podjęto temat zagospodarowania przestrzennego terenu wokół ulicy 

Powstańców Wielkopolskich. Konkretnie dotyczy to terenu na skrzyżowaniu ulicy 

Spacerowej i Wojska Polskiego. W wyniku planu ustalono, że Gmina będzie dysponowała 

kolejnymi działkami budowlanymi. Wykonano podziały geodezyjne i na dzień dzisiejszy 

Gmina może przystąpić do przygotowania uchwały, a następnie do sprzedaży 4 działek; 

158/12, 158/13, 158/15, 158/16 (konkretna lokalizacja na przedłożonych radnym mapkach). 

Działki przeznaczone są do sprzedaży w formie przetargu ustnego nieograniczonego. Po 

podjęciu stosownej uchwały zlecona zostanie wycena nieruchomości, oczywiście Gmina 

może podać do przetargu cenę wyższą niż określona w wycenie, a następnie uruchomiona 

zostanie procedura przetargowa. Powierzchnie działek są duże od 1200m² -2008m². 

Największa  

z działek oprócz funkcji mieszkaniowej, ma w planie również funkcję usługową.  
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Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Przewodnicząca RM chciała wiedzieć dlaczego działka 158/14 została podzielona na taką 

małą działkę. 

Inspektor UM powiedziała, że jest to dokładne przerysowanie tego, co było w miejscowym 

planie zagospodarowania przestrzennego, natomiast to co stanie się z działką 158/14 jest pod 

znakiem zapytania, ponieważ być może nabywca działki 158/12 może być zainteresowany 

również ww. działką na tzw. poszerzenie. Tak samo  może być w przypadku nabywcy działki 

158/7. Gmina może zatem sprzedać ją w przetargu ograniczonym, dedykowanym 

właścicielom działek przyległych. Działka na pewno zostanie sprzedana. 

Przewodnicząca RM zapytała również dlaczego nie została wystawiona do przetargu działka 

158/18. 

Inspektor UM wyjaśniła, że jest to w planie teren rolny. Oprócz tego na działce 

zlokalizowany jest mały staw  i część dużego stawu, poza tym działka obecnie jest 

przedmiotem dzierżawy. Oczywiście jeżeli wolą Rady, czy Burmistrza będzie wypowiedzenie 

umowy dzierżawy, to tak się stanie, a działka zostanie wystawiona do sprzedaży. Oczywiście 

procedura w tym przypadku będzie nieco bardziej skomplikowana, ponieważ dzierżawca 

użytkuje ziemię od lat i trzeba będzie obliczyć poniesione przez niego nakłady i rozliczyć się 

jeżeli sprzedaż miałaby nastąpić w przetargu ograniczonym. 

Nie rozumiem, czy to oznacza, że Gmina będzie musiała zapłacić dzierżawcy, że wybudował 

tam sobie stawy? – pytała Przewodnicząca RM. 

O ile nabywca były dzierżawca to o tyle mniej zapłaci, jeżeli nabywca byłby ktoś inny to 

dzierżawca może rościć sobie prawo do zwrotu poniesionych kosztów – mówiła Inspektor 

UM.  

A kto wydal dzierżawcy zgodę na wybudowanie stawów? – Przewodnicząca RM. 

Podobno one tam już istniały i były przez niego tylko oczyszczane, zagospodarowane  

i oczyszczane - mówiła Inspektor UM.  

A w umowie dzierżawy jest zawarta klauzula dotycząca rozliczenia ewentualnych nakładów 

dzierżawcy przez Gminę? – Przewodnicząca RM.  

Nie, nie ma takiego punktu. Jest jedynie zapis, że zgodnie z Kodeksem Cywilnym, rzeczy 

które nie są zawarte w umowie są potem rozliczane itd. Nakłady o których mowa nie 

powstały w ostatnich trzech latach, tylko dużo wcześniej (ostatnia umowa dzierżawy jest 

sprzed trzech lat).  – odpowiedziała Inspektor UM.   

Stawy te są sprzed 20-30 lat – dopowiedział Kierownik Referatu Inwestycji /.../. 

Przewodnicząca RM uważała, że jeżeli Gmina sprzedaje w tej lokalizacji 4 nieruchomości, 

to dlaczego ta jedna miałaby nie zostać sprzedana. Uważała również że działka 158/14 mimo, 

że mała powinna również zostać wystawiona, bo może ją nabyć ktoś na poszerzenie, ale 

również ktoś zupełnie inny. Być może ktoś np. chciałby kupić to i urządzić sobie tam działkę 

rekreacyjną - wówczas nie potrzebna jest duża działka 

W zasadzie nic nie stoi na przeszkodzie, aby jeżeli radni uznają to za słuszne, na kolejna sesję 

przygotować kolejne działki do sprzedaży przetargowej – mówiła Inspektor UM. 
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W tym miejscu Przewodnicząca RM zgłosiła wniosek formalny o przygotowanie na 

kolejną sesję projektów uchwał dotyczących zbycia działek 158/14 i 158/18. 

Przewodnicząca RM stwierdziła, że po to Gmina wydatkowała środki na plan 

zagospodarowania terenów pod rekreacje i nie było chętnych nabywców. W tej chwili 

wydano kolejne pieniądze na zmianę planu na działki mieszkaniowe i dlatego, według niej, 

jak sprzedawać to wszystkie działki. 

Burmistrz Więcborka  powiedział, że miejscowy plan został zmieniony na zaznaczonych 

działkach i jeżeli chodzi o działkę, o której mówi Przewodnicząca RM, sam jest jak 

najbardziej za jej sprzedażą. Jednakże zachowałby kolejność sprzedawania działek  

tj. najpierw sprzedałby działkę 158/12, a następnie 158/14. W przypadku działki 158/14 

istnieje prawdopodobieństwo, że nabyciem zainteresowane będą, co najmniej dwie osoby. 

Radny Jan Antczak zgodził się z Przewodnicząca RM co do tego, że działka 158/18 

powinna zostać wystawiona do sprzedaży. Nie ma przecież przeszkód, żeby nabył ją obecny 

dzierżawca. 

Przewodniczący Komisji zamykając dyskusję zapytał Przewodniczącej RM, czy w związku  

z ustosunkowaniem się Burmistrza do złożonego przez nią wniosku formalnego, chciałaby go 

skorygować. 

Przewodnicząca RM przyjęła poprawność toku myślenia Burmistrza Więcborka, co do 

działki 158/14, natomiast w przypadku działki 158/18 nie widziała przeszkód, aby poddać 

pod głosowanie wniosku w brzmieniu: 

wniosek formalny o przygotowanie na kolejną sesję projektu uchwały dotyczącej zbycia 

działki 158/18. 

Przewodniczący Komisji poddał pod głosowanie wniosek formalny zgłoszony przez 

Przewodnicząca RM. 

Obecnych 14 radnych 

Wniosek przyjęto jednogłośnie 

 

Następnie Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania przedstawionego powyżej 

projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

c) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej w Pęperzynie, 

W związku z tym, że NZOZ „PROVITA” zostawiła wolny lokal Gminy Więcbork  

w Pęperzynie, likwidując tam Ośrodek Zdrowia, przygotowane zostały dwie kolejne uchwały. 

Pusty lokal został rozdzielony. Jednym pomieszczeniem zainteresowany był lokator, chcący 

poszerzyć zajmowany obecnie w przedmiotowym budynku lokal, a sąsiadujący z ww., 

właściciel lokalu Nr 2. Pozostała część dotychczas zajmowana na potrzeby NZOZ została 

przygotowana do sprzedaży w przetargu nieograniczonym jako lokal użytkowy. W tym 
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miejscu Inspektor UM dokonała sprostowania nieścisłości informując, że wielkość 

powierzchni powinna być 0,3410 ha nie 0,34 ha. Błąd pojawił się w związku z rozbieżnością 

w księdze wieczystej, a ewidencją gruntów. Gmina już w tej sprawie zadziałała i wszystko 

zostało wyjaśnione i sprostowane. Gmina posiada już także wycenę dotyczącą lokalu 

użytkowego, która rzeczoznawca określił na wartość 48.000,00 zł. Jednakże z uwagi na stan 

techniczny budynku w Pęperzynie tj. obiekt jest świeżo po termomodernizacji, uznano,  

że w przetargu kwota wyjściowa – cena wywoławcza, wynosić będzie 60.000,00 zł.  

Przewodniczący Komisji zapytał, czy są już zainteresowani kupnem lokalu użytkowego. 

Jest jeden zainteresowany, ale zobaczymy czy wpłaci wadium, czy ktoś może znajdzie się 

jeszcze inny zainteresowany – Inspektor UM. 

Radny Stanisław Wegner przyjął, że w budynku funkcjonuje jedno mieszkanie, więc nie 

można było tego sprzedać jako całości? 

Inspektor UM wyjaśniła, że lokal po NZOZ został podzielony, gdyż częścią zainteresowany 

był właściciel lokalu Nr 2 w tym budynku. Zainteresowany dysponował małą powierzchnia 

mieszkalną i zainteresowany był jej poszerzeniem o jedno pomieszczenie. Burmistrz 

przychylił się do wniosku rozpatrując go pozytywnie. Wytyczono zatem i wyceniono ten 

jeden pokój, a pozostała część uzyskała zaświadczenie o samodzielności lokalu i zostanie 

wystawiona do przetargu. Zatem są to dwie sprzedaże wynikające niejako z jednej sprawy. 

Radny Andrzej Wenda zapytał, czy w takim przypadku Rada nie musi zmieniać uchwały  

o sprzedaży takich lokali, gdzie prowadzona była np. działalność gospodarcza. 

Inspektor UM podała, że generalnie obowiązuje uchwała o zasadach sprzedaży lokali 

mieszkalnych i w tym przypadku nie ma żadnego problemu bo zasady sprzedaży są jasno 

określone. Natomiast lokale, które się wyłamują z tych zasad tj. nie są typowym lokalem 

mieszkalnym tj. lokal na poszerzenie, czy lokal użytkowy zawsze będzie wymagał dodatkowo 

zgody Rady w formie uchwały na konkretna sprzedaż, czy poszerzenie. 

Radny Wenda zapytał ile metrów ma to drugie mieszkanie. 

Sam pokój przeznaczony do sprzedaży na poszerzenie ma 16,15 m² i po jego nabyciu cały 

lokal będzie miał wielkość 55,53 m² . dotyczy to jednak drugiej z uchwał, gdyż obecnie 

omawiana jest sprzedaż lokalu rzutkowego – mówiła Inspektor UM.  

Przewodnicząca RM dociekała ile metrów kwadratowych ma lokal użytkowy. 

Lokal ma 39,46 m² - Inspektor UM. 

Rozumiem, że ktoś, kto kupi lokal może wystąpić w przyszłości o zmianę sposobu 

użytkowania – pytała Przewodnicząca RM. 

Może tak być – Inspektor UM.  

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Za pozytywnym zaopiniowaniem głosowało -13 radnych 

Przeciwnych  - 0 radnych 
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Wstrzymał się od głosu - 1 radny 

 

d) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w drodze bezprzetargowej części nieruchomości 

położonej w Pęperzynie, 

 

Jest to projekt uchwały o którym mowa była powyżej. Dotyczy to tej samej nieruchomości – 

w Pęperzynie.  Wpłynął wniosek osoby fizycznej o kupno jednego pokoju – pomieszczenia na 

poszerzenie lokalu Nr 2 w przedmiotowym budynku.  Rzeczoznawca wycenił pomieszczenie 

na kwotę 16.990,00 zł, po negocjacjach Gminy cena została ustalona na wartość 18.000,00 zł. 

Po powiększeniu mieszkanie będzie miało metraż 565,53m². 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia komisji jednogłośnie pozytywna 

 

e) w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości. 

Sprawa prowadzona jest już od roku 2017 i wiele w tej materii się na tej przestrzeni czasu 

działo. Zaczęło się od tego, że mieszkańcy sołectwa Zakrzewek chcieli zyskać większy teren 

przy świetlicy wiejskiej. Jest to zarówno świetlica, jak i lokum OSP Zakrzewek, więc teren 

wokół jest rzeczywiście ważny. Nadleśnictwo dysponowało takim terenem i należało działkę 

wydzielić geodezyjnie oraz zmienić plan urządzenia lasu z LS na BP. Przez te wszystkie lata 

zmieniały się nieruchomości do zamiany, ale ostatecznie na dzień dzisiejszy zamiana zyskała 

zgodę Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych i działka, która zostanie zamieniona  

w zamian za działkę przy świetlicy, to droga  prowadząca do Leśnictwa Chłopigost. Jest to 

droga prowadząca przez same lasy Nadleśnictwa i nie jest Gminie w żaden sposób niezbędna. 

W zasadzie Nadleśnictwo posiadające wiele dróg leśnych korzysta głownie z tej drogi  

i Gmina przekazując ją niczego nie traci, a nie musi uczestniczyć w kosztach remontów tych 

dróg. Nieruchomości zostały wycenione. W wyniku wyceny Gmina będzie musiała dopłacić 

różnicę wartości tj. 1.454,50 zł.  W wyniku porozumienia z dnia 15 lipca br. Gmina została 

zobowiązana do uzyskania uchwały Rady Miejskiej wyrażającej zgodę na przedmiotową 

zamianę. Uchwała uzupełni posiadany już komplet dokumentów, który następnie przekazany 

zostanie do Notariusza. 

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia komisji jednogłośnie pozytywna 
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Projekt uchwały w sprawie przyjęcia aktualizacji "Programu usuwania azbestu i wyrobów 

zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork" przedłożył Kierownik Referatu 

Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg UM w Więcborku p. Tomasz Fifielski. 

 

Aktualizacja dotyczy realizacji zadania usuwania azbestu z terenu gminy Więcbork. 

Rozstrzygnięte zostało zapytanie ofertowe i po zebraniu około 50% planowanego azbestu 

okazało się, że jest go mniej i pojawiła się możliwość zrealizowania wniosków, które 

pojawiły się później. Niektóre z osób wnioskujących nie zostały umieszczone  

w inwentaryzacji gospodarki odpadami niebezpiecznymi i należało to zmienić – dokonać 

aktualizacji, aby środki pozyskane nie przepadły (120.000,00 zł na 160 ton azbestu).  

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie ustalenia opłaty za 1 godzinę usług opiekuńczych  

i specjalistycznych usług opiekuńczych z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych 

dla osób z zaburzeniami psychicznymi przedstawił Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej /MGOPS/ w Więcborku p. Tomasz Siekierka. 
 

Salę posiedzeń chwilowo opuścił radny Jan Antczak /obecnych 13 radnych/ 

Zgodnie z §5 ust. 2 Załącznika do uchwały Nr VII/39/2015 Rady Miejskiej w Więcborku  

z dnia 29 kwietnia 2015r. w sprawie przyjęcia Szczegółowych warunków przyznania  

i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze z wyłączeniem 

specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia z opłat jak również tryb 

ich pobierania, do właściwości Rady Gminy należy ustalenie w drodze uchwały pełnej opłaty 

za 1 godzinę usług. 

Do wyliczenia wysokości opłaty przyjęto następujące dane: 

 kwota wydatków na świadczenie usług opiekuńczych za 2020r. – 881.524,60 zł 

 czas pracy wszystkich opiekunek w 2020r. (zgodnie z wymiarem czasu pracy) – 32.526 

godzin 881.524,60 zł / 32.526 godzin = 27,10 zł/godzinę 

Opłata ta ustalana jest corocznie po przyjęciu sprawozdania z wykonania budżetu Gminy 

Więcbork za rok poprzedni. 

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia komisji jednogłośnie pozytywna 
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Radny Jan Antczak powrócił na salę posiedzeń / obecnych 14 radnych/ 

W dalszej części obrad Dyrektor MGOPS w Więcborku p. Tomasz Siekierka 

przedstawił „Raport z monitoringu Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 

Gminy Więcbork na lata 2014-2021”. 

 

Dokument stanowi Załącznik do niniejszego Protokołu /do wglądu w biurze RM  

w Więcborku oraz stronie BIP Gminy Więcbork/ 

Radni otrzymali dokument wraz z zaproszeniem na posiedzenie Komisji, zatem Dyrektor 

MGOPS omawiając go  skupił się na najistotniejszych jego elementach.  

Raport dotyczy danych za rok 2020r., a opracowywany jest na podstawie danych własnych 

oraz tych pozyskanych od jednostek i organizacji pozarządowych z terenu gminy Więcbork, 

które są zaangażowane w realizację tej Strategii. Ważnym wnioskiem wypływającym  

z  wykonania założeń w omawianym czasie jest to, że prace społecznie użyteczne cieszą się 

dużym zainteresowaniem głównie sołectw, natomiast z każdym kolejnym rokiem pojawia się 

coraz większy problem z rekrutacją osób zainteresowanych podejmowaniem takich prac. 

Osoby, które miałyby te prace realizować, muszą spełnić co najmniej dwa kryteria: być 

zarejestrowanym w Urzędzie Pracy i korzystać ze wsparcia Ośrodka Pomocy. Najczęściej 

bywa tak, że nawet jeżeli osoby zostaną wyłonione, to po krótkim czasie następuje rezygnacja 

z ich pracy, ponieważ nie wykonują należycie powierzonych im obowiązków, bądź też  

w ogóle nie chcą pracować. Z uzyskanych danych wynika również, że wzrasta liczba osób 

korzystających z pracy socjalnej. Maleje liczba osób ogólnie korzystających z pomocy 

Ośrodka tj. ze wsparcia finansowego, natomiast zauważalny jest wzrost korzystających  

z pracy socjalnej, co jest głównie efektem problemów opiekuńczo-wychowawczych  

w rodzinach, a szczególnie wyraźne jest to w kontekście panującej pandemii. W roku 

ubiegłym MGOPS udzielił schronienia jednej osobie bezdomnej, która korzystała przez kilka 

miesięcy ze schroniska, na mocy podpisanej przez MGOPS umowy ze Schroniskiem  

i Noclegownią w Kołaczkowie. Odnotowano także bardzo duże zainteresowanie Punktem 

Interwencji Kryzysowej ze szczególnym wskazaniem na porady psychologa. W tej materii 

jest lista oczekujących na objecie tego typu wsparciem, a Punkt działa prężnie przez cały 

czas.  W ramach procedury „Niebieska Karta” Ośrodek pracował z 45 rodzinami i jest to 

identyczna liczba, jak w roku 2019, natomiast w roku 2016 były 63 założone Karty, więc 

obecny spadek należy uznać, jako pozytywny przejaw aktywności jednostki MGOPS i jest to 

parametr który cieszy. Z uwagi na pandemię nie udało się zorganizować planowanego 

szkolenia dla członków Zespołu Interdyscyplinarnego i Grup Roboczych. W kontekście 

pandemii na podkreślenie zasługuje fakt, że nie zaprzestano w tym czasie pracy  

w środowiskach, a zwłaszcza w procedurach „Niebieskiej Karty”. Negatywnym zjawiskiem 

związanym z obostrzeniami i izolacją narzuconą w związku z pandemią, był fakt 

zauważalnego rozluźnienia w środowiskach, gdzie do tej pory prowadzona była praca 

socjalna. Wiele z wypracowanych wcześniej rzeczy, w tym czasie przestały obowiązywać, co 

skutkuje konkluzją, że przedmiotowy okres nie był korzystny z punktu widzenia pracy 

pracowników socjalnych. Z innych ważnych danych należy wskazać duże zainteresowanie 

wsparciem Świetlicy Środowiskowej. W roku 2020 Świetlica przez dłuższy okres czasu była 

zamknięta dla dzieci i młodzieży, ale pracownicy cały czas mieli z podopiecznymi kontakt 

telefoniczny oraz przy użyciu innych komunikatorów. Dzieci otrzymywały również pakiety 

zadań do pracy, więc Jednostka cały czas udzielała wsparcia. W lutym, jeszcze przed 

wybuchem pandemii w styczniu i lutym w Poradni Leczenia Uzależnień udało się 

zrealizować dwa zaplanowane Projekty: „Trening Zapobiegania Nawrotowi Picia”  

i „Warsztat Wzmacniania Poczucia Własnej Wartości”. Środki na ich realizację pochodziły ze 
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środków tzw. „alkoholowych” w ramach programu profilaktyki. W omawianym czasie 

stuprocentową aktywność wykazali seniorzy, którzy są zawsze pełni energii, a czas izolacji 

był dla nich bardzo trudny. Jeżeli tylko była możliwość spotkania, nawet w ograniczonym 

zakresie zawsze można było liczyć na ich obecność. Niestety rok rocznie przedkładany 

Radzie dokument nie zawiera realizacji zadań strategicznych w obszarze kultury, a przyczyna 

jest taka, że Ośrodek nie otrzymuje w tej kwestii informacji- odpowiedzi z Miejsko-

Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku i w stosownej tabeli widnieje zapis „brak 

informacji”. Z kolei bogatą ofertę dla seniorów miała w roku ubiegłym Miejsko-Gminna 

Biblioteka Publiczna, z której skorzystało łącznie 720 osób. W obszarze osób starszych 

prężnie działają na naszym terenie również organizacje pozarządowe, a wiodące są wśród 

nich Polski Związek Emerytów, Rencistów i Inwalidów, Stowarzyszenie „Kierunek 

Więcbork”, Stowarzyszenie „Aktywni Społecznie”, czy Stowarzyszenie „Wspierania Osób 

Niepełnosprawnych”.  Nadal istnieje duże zapotrzebowanie w sferze usług opiekuńczych  

w miejscu zamieszkania tj. usług, które świadczy OPS w Więcborku (15 opiekunek- średnio 

w siedemdziesięciu środowiskach, statystycznie 1,5 godz. na jedną osobę, w praktyce od 1 

godz. do kilku godzin dziennie). W 90% rodzin, które z tej formy opieki korzystają jest to 

wystarczające, natomiast w pozostałych 10% wskazane byłoby zwiększenie czasu 

świadczenia tych usług, ale ten aspekt ograniczany jest możliwościami Ośrodka w tym 

zakresie. Niemniej w 2020r. OPS wspierał się w tej sferze działalności kilkoma Projektami  

„Pomoc Sąsiedzka” (korzystało z niej 10 osób), „Asystent Osobisty Osoby 

Niepełnosprawnej” (8 osób korzystało z tego wsparcia) oraz realizowanym przez PCK 

Projektem „Pogodna Jesień Życia” (korzystało 5 osób). Nie udało się stworzyć Mieszkań 

Chronionych, a to jeden z celów Strategii, ale temat pozostaje w kręgu zainteresowania 

MGOK i jeżeli pojawi się możliwość pozyskania dofinansowania ze środków europejskich  

na sfinalizowanie  idei, to na pewno o te środki Ośrodek będzie się starał. Obecnie są 

Programy z Budżetu Państwa, w ramach których można byłoby starać się o dofinansowanie 

na stworzenie Domów Chronionych, ale są to mieszkania ukierunkowane na konkretne grupy 

odbiorców. Ośrodek Pomocy Społecznej chciałby jednak stworzyć mieszkania 

ogólnodostępne, żeby móc później skorzystać z tych mieszkań w zależności od tego, kto  

w jakiej sytuacji i potrzebie życiowej się znajdzie. Jeżeli chodzi o asystenturę rodziny, to 

skorzystały z tej formy wsparcia 34 rodziny i było to niewątpliwie duże wyzwanie związane  

z okresem pandemii i związanej z nią izolacji. Trudna praca, głównie na telefon i messanger. 

Praca w Środowiskowym Domu Samopomocy – 41 uczestników i Klub Domek – 20 

uczestników. W tym przypadku zaobserwowano bardzo niekorzystne skutki izolacji. Do tej 

pory instytucja nie działa jeszcze w pełni, uczestnicy są co drugi dzień  tj. w jednym tygodniu 

mają dwa dni zajęcia, w drugim trzy dni zajęcia. W tym środowisku bardzo widocznie rysuje 

się potrzeba wsparcia psychologa na co niewątpliwie miał wpływ okres izolacji związany  

z pandemią. W Monitoringu pojawiło się też informacja o likwidacji barier 

architektonicznych w Szkole Podstawowej nr 1 związana z zakupem schodołazu. 

Podsumowując dokument Dyrektor podkreślił zauważalne efekty interdyscyplinarnego 

wsparcia, czyli wsparcia wielu współpracujących ze sobą jednostek na różnych płaszczyznach 

udzielanego osobom potrzebujących oraz wzrost aktywności organizacji pozarządowych  

w działania bardzo pomocne w pracy MGOPS w Więcborku. 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radny Stanisław Wegner przyjął, że skoro prace społecznie użyteczne proponowane są 

podopiecznym MGOPS, a ci nie chcą pracować, czy rezygnują z tej pracy, to powinni oni 

zostać pozbawieni wsparcia Ośrodka. Trudno mu zrozumieć takie postępowanie. Według 

niego to zwykła ucieczka od pracy i pójście na „łatwiznę” tj. wybór łatwego życia bez 

obowiązków. Nie dałby za taką postawę wsparcia finansowego, czy paczek żywnościowych, 
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które są potem odsprzedawane przez beneficjentów MGOPS. Trzeba tych ludzi pobudzić do 

działania, a nie wspierać takie patologiczne wzorce zachowania.  

Dyrektor MGOPS  odpowiedział, że po części w niektórych przypadkach jest tak, jak mówi 

Przewodnicząca RM, że nie może tego wsparcia odmówić. Na przestrzeni lat funkcjonowania 

prac społecznie użytecznych sam wielokrotnie brał udział w tzw. giełdzie pracy, kiedy Urząd 

Pracy kierował do Jednostki osoby mające ewentualnie podjąć pracę w ramach ww. formy. 

Wielokrotnie też był świadkiem, jak niektórzy z mieszkańców kolokwialnie mówiąc 

„kombinują”, żeby tej pracy nie podejmować. Jest to rzeczywiście pretekst, żeby wsparcie 

OPS ograniczyć, ale nie zawsze jest możliwość całkowitego odcięcia takich osób od pomocy. 

Jeśli ktoś nie jest zainteresowany, porzuca taką pracę lub nienależycie ją wykonuje, 

informacja trafia do Urzędu Pracy i zdarza się, że taka osoba zostaje wykreślona z ewidencji, 

zatem automatycznie traci ona ubezpieczenie. W wielu sytuacjach zerwany zostaje również 

kontrakt socjalny (dwustronna umowa podpisywana przez osobę korzystającą z pomocy  

i przez pracownika socjalnego) zawierający zapis o wykonywaniu prac społecznie 

użytecznych. Wówczas też Jednostka ma podstawę do odmowy udzielania wsparcia. Dyrektor 

podkreślił, że nie jest możliwe realizowanie tych założeń w stu procentach, ale jest to 

związane z określoną grupą środowiskową z jaką OPS pracuje. Niemniej tam gdzie jest to 

zasadne i możliwe do przeprowadzenia jest stosowane, jako konsekwencja określonej 

negatywnej postawy. 

Radny Wegner stwierdził, że jeżeli osoba łamie jeden z warunków kontraktu, czy też nie 

wywiązuje się z powierzonego mu zadania, to według niego automatycznie i bezwarunkowo 

powinna zostać pozbawiona wsparcia. Nieważna umowa powinna skutkować odpowiednim 

działaniem, wiec nie do końca rozumie wyjaśnienia Dyrektora MGOPS. 

Dyrektor MGOPS doprecyzowując wcześniejsza wypowiedź podał, że w sytuacjach kiedy 

kontrakt został zawarty, a nie został zrealizowany ponieważ mieszkaniec nie wywiązał się  

z jego założeń, czyli nie zrealizował prac społecznie użytecznych, jest podstawa i taką 

podstawę stanowi do odmowy udzielania wsparcia. Prace społecznie użyteczne pomimo,  

że w systemie pomocy społecznej funkcjonują od wielu lat, w ustawie o pomocy społecznej 

opisane są bardzo ogólnikowo, bez konkretnych wytycznych i konsekwencji za 

wywiązywanie się, czy nie z ich podjęcia. Kierując osoby na prace społecznie użyteczne 

MGOPS nie zawiera żadnej umowy tj. umowy o pracę, i nie ma określonych tak naprawdę 

żadnych warunków. Do pracy jest skierowanie, a przepis mówi o maksymalnie dziesięciu 

godzinach pracy tygodniowo i wysokości wynagrodzenia. Kwestią umowną pomiędzy osobą 

wykonującą pracę, a np. sołtysem, jakie prace ma zrealizować. W tym przypadku nie można 

mówić o zerwaniu umowy na wykonanie prac społecznie użytecznych, dlatego tak trudne do 

uchwycenia jest, czy osoby kierowane wywiązują się należycie, czy też nie z wykonywanych 

prac. Jedyna korzystną opcją z punktu widzenia MGOPS, jest w tym kontekście zawieranie 

kontraktów, o którym mowa powyżej. Dyrektor wskazał jednocześnie, że są sytuacje, kiedy 

pomimo tego, iż osoba nie realizuje podjętego zadania, a pojawia się po wsparcie w MGOPS 

w sytuacji kryzysowej, te nie może odmówić jej pomocy, bo niejako jest to wpisane  

w działalność Jednostki. W takich sytuacjach krytycznych trudno odmówić wsparcia 

chociażby w postaci jednego ciepłego posiłku dziennie.   

Radny Jan Antczak mówił, że w sołectwie często korzysta z pracowników w ramach prac 

społecznie użytecznych. Doświadczenia w tej materii ma różne. Osoby te przede wszystkim 

muszą być nadzorowane w pracy. Jedni wywiązują się z powierzonych obowiązków bardzo 

dobrze inni nieco gorzej, a część w ogóle nie nadaje się do pracy i z takich od razu rezygnuje, 
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bo wie, że żadnego pożytku z nich nie będzie. Ostatnio starał się również o taką osobę do 

pracy na terenie sołectwa, ale niestety ich brak. 

Przewodnicząca RM podziękowała za pracę, jaką wykonuje Ośrodek Pomocy Społecznej  

w Więcborku i jak podkreśliła czyni to nie pierwszy raz. Nawiązała także do przedstawionej 

informacji, a konkretnie wzmiance o braku odpowiedzi i danych od Dyrektor Miejsko-

Gminnego Domu Kultury w Więcborku. Pytała, czy to oznacza, że Dyrektor nie 

odpowiedziała MGOP na wniosek o przekazanie konkretnych danych. 

Odpowiedź brzmi: nie otrzymujemy żadnej odpowiedzi – Dyrektor MGOPS. 

Zwracając się do Burmistrza Więcborka Przewodnicząca RM wskazała na konieczność 

wyjaśnienia zaistniałej sytuacji i wyciągnięcia stosownych konsekwencji. Jeżeli Dyrektor 

MGOPS zwraca się do Kierownika Jednostki gminnej i nie uzyskuje odpowiedzi, to jest to 

sygnał, że coś jest nie tak, jak powinno. Rozumie, tez, że sytuacja pojawia się już któryś rok  

z rzędu. 

Dyrektor MGOPS powiedział, że pozwolił sobie o tym wspomnieć, gdyż jeżeli radni 

prześledzą monitoring z lat ubiegłych, to w żadnym sprawozdaniu z wykonania Strategii  

i realizacji celów za ubiegły rok, nie ma danych uzyskanych z MGOK w Więcborku. 

Corocznie OPS zwraca się o dane do instytucji, które tak naprawdę były obecne przy 

tworzeniu tej Strategii. Tak jest również teraz, przy tworzeniu Strategii, która obowiązywać 

będzie od roku 2022. Cele, które znajdują się w obecnej Strategii ustalane były w roku 2013  

z organizacjami i instytucjami wpisanymi w Dokument. Zatem nie narzuca się do realizacji 

rzeczy, które nie byłyby zgodne z charakterem pracy danej jednostki. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję. 

W sprawach różnych Przewodniczący Komisji zapytał, czy w roku 2021 odbędą się 

dożynki gminne. Wie, że nie, ale o oficjalną informację prosi Burmistrza. 

Burmistrz Więcborka potwierdził, że dożynek nie będzie. Około miesiąca wcześniej na 

Konwencie samorządowców powiatu sępoleńskiego rozmawiano na temat organizacji 

dożynek. Od dłuższego czasu pojawiało się mnóstwo wątpliwości, czy takie dożynki będą 

mogły się odbyć i wówczas podjęto decyzję, że w żadnym z samorządów powiatu dożynki się 

nie odbędą. Przesłanki dotyczyły głównie sytuacji epidemicznej. Dziś wiemy, że sytuacja ta 

jest w miarę bezpieczna i być może, gdyby wcześniej podjęto inne decyzje, dziś takie dożynki 

mogłyby się odbyć. Wtedy jednak, były obawy, że dożynki zostaną przygotowane, co wiąże 

się również z kosztami, a z wiadomych przyczyn będą musiały być odwołane. Stąd decyzja  

o rezygnacji z organizacji dożynek gminnych oraz powiatowych. 

Radna Beata Lida mówiła, że ubolewa, iż kolejny rok te dożynki się nie odbędą. Pytała, czy 

to nie nasza Gmina samodzielnie, czy Rada powinna podjąć decyzję odnośnie organizacji 

dożynek. W pobliskich gminach te dożynki się odbywają, sama była na takich w gminie 

Siecienko. Były to świetnie zorganizowane dożynki na wysokim poziomie, żadne koncerty 

nie zostały odwołane. Generalnie ludzie przez ten trudny czas izolacji, spragnieni są imprez 

integracyjnych i organizacja takich dożynek po prostu się im należy. W mediach 

społecznościowych pod adresem radnych i władz ciskane są gromy ze strony młodych ludzi, 

że nic się nie dzieje, że brak oferty skierowanej bezpośrednio do nich itp. Padają też pytania 

dlaczego nie odbyły się zaplanowane koncerty. Młodzież nie ma się gdzie spotykać, a jak nie 

mają się gdzie spotykać i niczego im się nie oferuje, to najczęściej uciekają w to, co 

najgorsze. Ustawa o samorządzie gminnym daje możliwość powołania młodzieżowej rady 
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gminy. Radna zastanawiała się, czy nie warto byłoby dać możliwość wypowiedzenia się na 

takim forum młodym ludziom.  

Radny Jacek Kabattek w imieniu Dyrektor SP w Zakrzewku zgłosił problem z drogą, na 

trasie autobusu szkolnego. Prosił, aby sprawdzić to jak najszybciej z uwagi na rozpoczęcie 

roku szkolnego. Poza tym na odcinku drogi od świetlicy wiejskiej w kierunku 12 Apostołów 

zachodzi konieczność wycinki zakrzewień /500m/. 

Radny Jan Antczak nawiązując do organizacji dożynek stwierdził, że rzeczywiście jest to 

trzeci rok, kiedy dożynki się nie odbywają. Trzy lata temu przeszkoda była nawałnica, w 

ubiegłym roku pandemia, tego roku sam w rozmowie z Burmistrzami był za tym, aby i tego 

roku jeszcze ich nie organizować. Nawiązując z kolei do wypowiedzi radnej Lidy odnośnie 

niezadowolenia młodzieży, wyraził stanowisko, że młodzież w Runowie ma do dyspozycji 

miejsca i możliwości, gdzie mogłaby się spotykać i organizować sobie czas wolny. Niestety 

raz, że nie potrafią się zorganizować, a dwa że nie potrafią ze swojego czasu wolnego 

korzystać w cywilizowany sposób. Przykro mu wyrażać taką opinię, ale nie ma najlepszych 

doświadczeń w tej materii. 

Przewodnicząca RM  uważała, że nie można generalizować, choć rozumie radnego, że ma 

żal do tych którzy dewastują mienie, które ma służyć mieszkańcom sołectwa. Zgadza się  

z radna lida w kwestii tego, że Dyrektor MGOK zbyt daleko idąco nakierowała letnią ofertę 

programową MGOK na nieco starszych odbiorców. Zamówienie zespołu muzycznego 

grającego muzykę z gatunku disco polo kłóci się z jej artystyczną wizją poziomu kultury 

serwowanej mieszkańcom, a przecież amatorów tego rodzaju rozrywki jest bardzo wielu. 

Program artystyczny powinien być tak przygotowany, aby każda grupa wiekowa znalazła coś 

dla siebie. Nie wie dlaczego odwołany został koncert zespołu IRA, skoro np. w Mroczy ten 

koncert się odbył i były również dożynki. Dożynki odbyły się również w Łobżenicy. Pani 

Dyrektor ma swoją autorską wizję i nie słucha tego, co się mówi. Od wielu lat, kiedy 

Przewodnicząca RM wyraziła też ubolewanie, że kiedy Dyrektor pojawia się na spotkaniach  

z radnymi, tylko ona wskazuje na nieprawidłowości, zadaje niewygodne pytania itp., a inni 

nie mają nic do powiedzenia. 

Radny Wegner był zdania, że Burmistrz jest osoba władną, aby wpłynąć na Dyrektor 

MGOK. Nie może być tak, że nikogo nie słucha.   

Burmistrz Więcborka zabierając głos stwierdził, że nie ma facebooka ale od czasu do czasu 

otrzymuje od części radnych screen widomości pojawiających się na mediach 

społecznościowych, a pochodzących od rożnych ludzi i dotyczących różnych sytuacji. Może 

rzeczywiście trzeba czasami się nad nimi pochylić i tego nie neguje, ale trzeba też czasami 

spojrzeć obiektywnie. Wiele zarzutów określanych mianem „radni, bezradni”, „rada nic nie 

robi” , czy „burmistrz nic nie robi” pojawia się w tych informacjach pytanie, czy z wszystkimi 

należy się zgodzić, czy też należy je zweryfikować i podać jakieś kontrargumenty. Kwestia 

dożynek, tak jak radny wspomniał była z nim omawiana. To nie Konwent podjął taką decyzję, 

tylko na Konwencie rozmawiano o tym i każdy z samorządowców wyraził swoje zdanie  

w tym temacie, a zdania były zbieżne. Jeżeli nie odbywają się dożynki gminne, to dziwne 

gdyby odbyły się powiatowe, ale było to jego zdanie nie Konwentu. Nie jest przekonany, co 

do tego, że była to dobra decyzja, ale jeszcze miesiąc, czy półtora miesiąca temu istniało 

realne zagrożenie IV fali pandemii. Teraz prognozy dotyczące ewentualnego drastycznego 

wzrostu zachorowań z miesiąca na miesiąc  przesuwają się w czasie.  Na pewno nie była to 

decyzja w stylu „mam to z głowy”, czy tym bardziej tym, że nie docenia pracy rolników, bo 

docenia, o czym świadczy fakt, że wiele robi się dla mieszkańców zarówno wsi, jaki miasta. 

O ile dożynki są wyrazem wdzięczności dla rolników za ich trudy pracy, to fakt, że ich nie ma 
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nie znaczy, że tej pracy się nie docenia. Chciałby, aby ten przekaz był trafił do wszystkich 

środowisk wiejskich. Wyraził nadzieję, że kolejny rok będzie już inny i uda się wszystkie 

uroczystości zorganizować. Jeżeli chodzi o koncert Zespołu IRA, to rozmawiano z Dyrektor 

MGOK i problem wystąpił z odpowiedzialnością za zorganizowanie imprezy masowej oraz 

związana z tym odpowiedzialnością organizatora. Zgodnie z tym przepisami Gmina nie jest  

w stanie zorganizować tego typu imprezy z zachowaniem wytycznych dotyczących dystansu  

i konieczności używania maseczek przez wszystkich uczestników. Fakt, że takie imprezy się 

odbyły w innych miejscowościach i nikt nie miał zastrzeżeń, nie znaczy, że odbyły się one 

zgodnie z obowiązującymi przepisami. Pytanie, kto poniósłby odpowiedzialność, jeżeli 

SANEPID stwierdził, że impreza odbywa się nie zgodnie z przepisami? To nie byłby koncert, 

gdzie krzesła rozstawione są w odstępach 1,5 metra. Taki koncert, jak zespołu IRA to zabawa 

w tłumie. W kwestii imprez dla młodych Burmistrz przyznał, że być może jest ich za mało, 

jednakże przeglądając kalendarz letnich imprez i ofertę „Więcborskiej Sceny Letniej” łatwo 

znaleźć kilka propozycji, które ewidentnie kierowane są do młodego odbiorcy. Zatem nie do 

końca jest tak, że propozycje imprez dedykowane były tylko dla grona osób preferujących np. 

muzykę poważną, czy osób tylko 50-60+. Bezdyskusyjnie odbiorców przyciągają znane 

nazwiska, a w tym sezonie letnim Dyrektor postawiła na nieco mniej znanych wykonawców. 

Czytając jednak wpisy dotyczące koncertu Stanisława Soyki – znanego artysty, który odbył 

się w Sępólnie też znaleźć można sporo uwag krytycznych. Zawsze znajdzie się grupa osób 

niezadowolonych. Na pewno będzie o kierowanych uwagach rozmawiał z Dyrektor, bo nie 

jest też tak, że Dyrektor nikogo nie słucha. Przy okazji wyjaśni również sytuację, o której 

mówił Dyrektor MGOPS. Co do powołania młodzieżowej Rady, to zastanawiał się nad tym 

jakiś czas temu i być może przyjdzie taki czas, że takie gremium zostanie powołane.  

Radny Stanisław Piłka pytał, czy jest już jakaś informacja z „Wód Polskich” odnośnie 

konserwacji rowu w Klarynowie.  

Burmistrz Więcborka podał, że odnośnie rowu klarynowskiego i nie tylko Gmina złożyła 

wniosek do „Wód Polskich” o przeprowadzenie procedury wyjaśniającej i nakładającej 

obowiązek konserwacji i czyszczenia rowów. W dniu poprzedzającym posiedzenie Komisji 

odbyła się wizja lokalna na konkretnym cieku wodnym w miejscowości Lubcza, na której 

obecni byli przedstawiciele ww. Instytucji. Informacja jest taka, że nie przyjęli oni propozycji 

podjęcia działań skierowanych przez Gminę Więcbork, tylko rozwiązania procedury 

administracyjnej i w tej chwili są pełni obaw co do tego, czy w ciągu roku są w stanie z tej 

procedury wybrnąć. Kluczowe w tej procedurze jest wykluczenie tzw. terenów 

konkurencyjnych, które korzystają na tym, że dany ciek wodny jest na danym terenie, co 

wiąże się z nałożeniem wszelkich  opłat. Gmina będzie wnioskować o spotkanie się w terenie, 

gdyż takie formy niejednokrotnie szybciej i sprawniej rozwiązują problemy niż działania 

administracyjne, które już w tej chwili trwają kilka miesięcy i nic z nich nie wynika.  

Radna Dorota Wnuk powróciła do tematu poruszonego przez radną Lidę, dotyczącego 

młodzieży. Koncerty dotyczą juz raczej młodzieży licealnej, a jej chodzi konkretnie o nieco 

młodszą grupę. Jeszcze przed pandemia brakowało jej w gazetach, czy portalach 

internetowych, co się w tej gminie dzieje dla dzieci. Rozumie, że w dużej mierze jest od tego 

szkoła w rozumieniu organizacji jakiś zawodów sportowych, ale być może odbywa się to 

dodatkowo gdzieś jeszcze tylko mało na ten temat było informacji. Dużo jest notatek  

o działaniach dla seniorów i o seniorach i to stanowi dla tej grupy pewną zachętę do 

uczestnictwa dla innych. Dla dzieci może i taka oferta jest ale jest słabo, a nawet wcale nie 

nagłaśniana i nic o tym nie wiadomo. Teraz jest to szczególnie ważne, żeby pomóc młodzież 

oderwać od komputerów i spędzania czasu w domu.  
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Burmistrz Więcborka wskazał, że te informacje są zamieszczane. Chociażby nie dawno 

odbył się Piknik 15 sierpnia na więcborskim Rynku i było tam mnóstwo dzieci. Informacje  

o imprezie na pewno były na stronach internetowych. Corocznie odbywa się dla dzieci 

młodszych i starszych „Bieg Wiosny”, przy szkołach i poza nimi również organizowane są  

różnego rodzaju aktywności dedykowane dzieciom. Był zdania, że kto szuka na pewno takie 

informacje dla siebie znajdzie. Zaproponował, aby na kolejne posiedzenie Komisji 

zaproszona została Dyrektor MGOK w Więcborku i wszyscy radni włączyli się w dyskusję, 

przedstawiając swoje uwagi i propozycje zmian. Podkreślił, że osobiście nie uważa, że Pani 

Dyrektor MGOK w Więcborku nic nie robi. Poza tym zaprosiłby na spotkanie Gminnego 

Koordynatora Sportu, aby wykazał się tym, co w tym zakresie się dzieje. 

Przewodnicząca RM mówiła, że tak do końca radna Wnuk nie ma racji, że nie ma informacji 

o tym, co się dzieje. Nie wie dla czego, ale strona MGOK na Facebooku zrobiona jest jako 

prywatna. To powoduje, że osoby nie mające Facebooka nie mogą wejść na tą stronę. Ponadto 

wiele rzeczy odbywających się pod szyldem i w Domu Kultury na stronie internetowej 

Instytucji pojawia się bardzo późno, z kolei na bieżąco tylko na Facebooka. Radna wskazała 

też na inną doskonalą ścieżkę dotarcia z informacjami do szkół, oraz dzieci i młodzieży 

szkolnej. Doskonałym narzędziem jest E-dziennik w szkołach. Sama w sprawie związanej 

rekrutacją do Harcerstwa dzieci z klas I-III zwróciła się do Dyrektor BOOS i tą drogą 

rozesłane zostały informacje do szkół i rodziców dzieci. Nie jest to zresztą pierwszy raz, 

kiedy z tej formy przekazu informacji korzystała i zapewnia, że jest to najlepsza obecnie 

opcja dotarcia do szerokiego grona odbiorców. Dziwi fakt, że Dyrektor MGOK nie potrafi 

wykorzystać innej jednostki gminnej, aby pozyskiwać w ten sposób uczestników zajęć.  

Z informacji, o które swego czasu wystąpiła wynika, że tych uczestników łącznie jest ich 120, 

ale poszczególne sekcje wykazują ich w granicach od 9-15, przy czym cały czas przewijają 

się te same nazwiska. Działalność komercyjna owszem jest widoczna, ale stricte dotyczącą 

MGOK jest niewidoczna i tu zdecydowanie brakuje szerszego wyjścia z propozycją do 

potencjalnych zainteresowanych.  

Radna Beata Kopta potwierdziła, że informacje o np. naborze do sekcji w „GROM” 

pojawily się na tablicach ogłoszeniowych w szkołach, ale dotarły też do rodziców i dzieci za 

pośrednictwem E-dziennika. Również jej zdaniem E –dziennik to najlepsza opcja szybkiego 

dotarcia z informacjami do szerokiego grona odbiorców. Radna powróciła również do sprawy 

niepochlebnych komentarzy na formach społecznościowych stwierdzając, że generalnie 

Polacy lubią narzekać i tak też są postrzegani w świecie. Generalnie, jakkolwiek by nie było 

zawsze element niezadowolenia się pojawia. Trudno znaleźć „złoty środek” i zadowolić 

wszystkich. Często utyskują osoby, które same w ogóle w wydarzeniach nie uczestniczą tylko 

inspirują się opinią innych. Jest jak najbardziej za tym, aby Dyrektor MGOK zaprosić na 

spotkanie. Owszem pewne działania mocno ograniczyła pandemia, ale od lat pojawiają się np. 

konkursy kierowane do uczniów szkół, w których już nauczyciele nie chcą brać udziału, bo de 

facto ich praca przypisana zostaje MGOK. 

Radna Beata Lida wskazała, że na poprzednim spotkaniu z Dyrektor MGOK nie zabierała 

głosu, gdyż faktycznie nie miała oglądu sprawy. Natomiast to, co przez okres wakacyjny się 

zadziało skłoniło ją do przekazania swoich uwag. Uważała, że każdy wpis na forum należy 

dokładnie przeanalizować, ale nie  można też pozostawić tych opinii bez echa. W masie uwag 

znajdują się też i te konstruktywne, z którymi się zgadza i których nie należy ignorować. 

Oferta dla młodzieży powinna zostać dostosowana do obecnie panujących trendów. 

Aktywności, które przyciągały młodych dwadzieścia, czy trzydzieści lat temu dziś się nie 

sprawdzają i należy to zmienić. Odciągniecie dzieci i młodzież od komputerów jest na dzień 

dzisiejszy zadaniem priorytetowym. Trzeba już dziś zadbać o społeczeństwo, które będzie 
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dorastać. W wielu sołectwach są świetlice wiejskie, w których mogłyby się chociażby raz na 

jakiś czas odbywać zajęcia, a się nie odbywają. Jedynym wyjątkiem jest Sypniewo.  

Radny Wenda powiedział, że okres pandemii i izolacji mocno wycofał ludzi z życia 

towarzyskiego, czy społecznego. Jest i będzie ciężko odbudować te relacje, które panowały 

wcześniej. Jest to bardzo widoczne w małej społeczności, którą reprezentuje. Ludzi młodzi 

nie chcą się angażować w jakiekolwiek aktywności i ciężko ich wyciągnąć z domu, czy 

zachęcić do działania.  

Radna Wnuk podkreśliła, że nie lubi narzekać, ale taka jest między innymi rola radnych, 

żeby zwracać uwagę na rzeczy na negatywne rzeczy. W wypowiedzi chodziło jej bardziej  

o cykliczne spotkania i zajęcia dla dzieci. Trudno wymagać od dzieci, żeby same 

podejmowały inicjatywę, zatem w tym zakresie większe zaangażowanie powinni jednak 

wykazywać dorośli. 

Przewodnicząca RM zaproponowała, by wszystkie zajęcia pozalekcyjne dla dzieci  

i młodzieży, ale również spotkania dedykowane osobom starszym, zostały zebrane  

i umieszczone w ulotce informacyjnej, a następnie rozpowszechnione wśród mieszkańców 

podobnie, jak harmonogram wywozu śmieci, czy folder imprez letnich. Być może taka forma 

bezpośredniej informacji będzie skuteczniejsza w dotarciu do zainteresowanych. 

Radna Wnuk wskazała, że bardziej chodziło jej o to, że jeżeli już coś się dzieje, nie ma  

o tym informacji w sensie, że nie „chwalimy się tym”, że odbyły się np. takie zawody, czy 

miała miejsce taka, czy inna rywalizacja. Jest to też w pewien sposób bodziec do działania dla 

innych, czy też wzbudzenie zainteresowania konkretną dziedziną sportu, bądź innym 

kreatywnym działaniem. 

Burmistrz Więcborka stwierdził, że zazwyczaj najwięcej krytykantów jest wśród tych, 

którzy tak na prawdę niczym się nie interesują, w niczym nie uczestniczą i nigdzie nie 

chodzą. Natomiast zainteresowani aktywni, zawsze znajdą sobie grupę docelową. Pozostaje 

pytanie, jak się komunikować, a tu zdania są podzielone. Część zdecydowanie odrzuca formę 

za pośrednictwem facebooka, czy w ogóle mediów elektronicznych, bo nie wszyscy z tego 

korzystają. Forma papierowa też nie jest doskonała, bo bywa tak, że coś zostanie wydane, a za 

chwilę dociera informacja, że cześć danych jest nieaktualna i taka ulotka przestaje być 

wiarygodna. Nie neguje racji radnych, że można zrobić więcej, lepiej i efektywniej, ale na 

pewno trzeba w tym zakresie dobrze przemyśleć strategię. 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

Przewodniczący Komisji 

Budżetu i Finansów 
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